

SAVE THE DATE

Join us for our upcoming international seminar:

Dam Removal Europe goes Alps

When: May 14 to 16, 2020

Where: BVS Educational Centre Holzhausen, Utting (Bavaria, Germany)



Photo: WWF Austria

International seminar: Dam Removal Europe goes Alps

Date: May 14 to 16, 2020 / Celebrating World Fish Migration Day on May 16, 2020

Location: Murnau / BVS Educational Centre Holzhausen, Utting/Ammersee (Bavaria, Germany)

Draft program



 DAM REMOVAL EUROPE	Thursday, May 14	Friday, May 15	Saturday, May 16 World Fish Migration Day
	Excursion day	Lectures & sessions in small groups / Public evening & boat trip	
during the day	Excursions to different locations along the Ammer (Bavaria) and to the Lech (Tyrol)	Moderated networking activities	Focus on the benefits of dam removal and the ways how to push dam removal forward
		Focus on the bad status of (Alpine) river ecosystems and effects of barriers	Focus on political support and financing of dam removal Concluding speech & Taking home messages
evening	Individual dinner in Murnau	Public evening: Films, lectures and panel discussions	Boat trip on the Ammersee, networking
Location	Different hotels in Murnau / BVS Educational Centre Holzhausen (Ammersee, Bavaria)		

Let's remove dams to create living rivers in the Alps!

Most of our rivers worldwide are regulated and dammed. In the Alps, only 14% are in a very good ecological state, 40% have to be restored. Despite of pressures from morphological alterations and barriers, politically the spread of hydropower plants is still favoured. Fact is: Global freshwater species populations have dropped by 83% since 1970. By law, we are urged to preserve typical species diversity in our rivers. So far, we failed. Several examples show: Dam removal is an effective solution to revive our rivers. So: Let's become inspired by and involved in Europe's Dam Removal Movement! Join us.

Internationales Seminar: Dammrückbau in Europa. Die Bewegung zu Besuch im Alpenraum

Zeitraum: 14. bis 16. Mai 2020 / Weltfischwandertag am 16. Mai 2020
Ort: Murnau / BVS Bildungszentrum Holzhausen, Utting am Ammersee

Programmübersicht



	Donnerstag, 14. Mai 2020	Freitag, 15. Mai 2020	Samstag, 16. Mai 2020 World Fish Migration Day
	Exkursionstag	Vorträge und Fallbeispiele / Öffentlicher Abend & Bootsfahrt	
Tagsüber	Exkursionen zu unterschiedlichen Fallbeispielen an der Ammer und am Tiroler Lech	Moderierter Erfahrungsaustausch	Schwerpunkt: Nutzen von Dammrückbauten und Ansätze, den Dammrückbau voranzubringen
		Schwerpunkt: Kritischer Zustand der (Alpen-) Flüsse und Auswirkungen der Quer- und Längsbauwerke an unseren Flüssen	Schwerpunkt: Politische und finanzielle Rahmenbedingungen Abschlussrede & Gesprächsrunde: Von der Inspiration zur Aktion
Abends	Individuelles Abendessen in Murnau	Öffentlicher Abend: Filme, Vorträge und Podiumsdiskussionen	Bootsfahrt am Ammersee
Ort	Hotels in Murnau	BVS Bildungszentrum Holzhausen (Utting am Ammersee)	

Dammrückbauen: Für lebendige Alpenflüsse!

Weltweit sind viele Flüsse reguliert und verbaut. Im Alpenraum sind nur 14% in einem sehr guten ökologischen Zustand, 40% sind renaturierungsbedürftig. Trotz vieler Barrieren wird der Ausbau der Wasserkraft politisch weiter forciert. Fakt ist: Die Bestände von Süßwasserarten sind seit 1970 weltweit um 83% eingebrochen. Gesetze verpflichten uns, die flusstypische Artenvielfalt zu erhalten. Bisher ist uns dies nicht gelungen. Konsequenter Dammrückbau könnte helfen, die Ziele zu erreichen, das zeigen Beispiele aus Europa. Lassen wir uns von der weltweiten Dammrückbau-Bewegung inspirieren!

VORANKÜNDIGUNG

Internationales Seminar:

Dammrückbau in Europa - Die Bewegung zu Besuch im Alpenraum

Wann: 14.-16. Mai 2020

Wo: BVS Bildungszentrum Holzhausen, Utting



Bild: WWF Österreich